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Nyomtatott és online sajtó 
 

Sulyok Tamás: a mai szabad Románia Temesváron fogant 
2024. december 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, index.hu, maszol.ro, 

Krónika 

A mai szabad Románia Temesváron fogant, Tőkés Lászlónak elévülhetetlen érdemei vannak 

Románia szabadságának visszanyerésében, a népsanyargató diktatúra lebontásában - 

hangoztatta Sulyok Tamás szombaton, az 1989-es népfelkelés 35. évfordulója alkalmából a 

temesvári Új Ezredév Református Központban megrendezett gálaesten. A köztársasági elnök 

felidézte, a szabadság megélése ott kezdődött, hogy a temesváriak - magyarok és románok 

együtt - megvédtek egy magyar családot, sorfalat alkottak, hogy együtt védjenek meg egy 

magyar lelkészt és ezzel egy olyan folyamatot indítottak el, amelynek hatására megdőlt a 

népnyúzó Nicolae Ceausescu terrorállama, megbukott az embertelen kommunista rendszer. 

Rámutatott, Tőkés László temesvári lelkészként már évekkel korábban elkezdett közösséget 

építeni, beszélni „a szólni nem tudók helyett, és a szólni nem merők nevében is”. Bátor 

kiállására, szókimondására mások is felfigyeltek, a belvárosi református templom 

zarándokhellyé vált, már nemcsak reformátusok és nemcsak magyarok közösségévé, amely 

már a kommunista titkosrendőrséggel, a hírhedt Securitatéval is szembe mert szegülni. 

 

Sulyok Tamás: példaértékű munkát végez Csaba testvér az általa alapított 

gyermekotthonokban 
2024. december 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Vasárnap.hu, maszol.ro, Vajma.info, 

Felvidék.ma 

Példaértékű Csaba testvér munkája, amit az általa alapított intézményrendszerben végez - 

mondta a magyar közmédiának Sulyok Tamás szombaton Déván, miután meglátogatta a Szent 

Ferenc Alapítvány által működtetett gyermekotthont. A köztársasági elnök labdákat, 

társasjátékokat, tollaslabda-felszereléseket vitt ajándékba a hálózat több erdélyi szociális 

otthonából fogadására összegyűlt gyermekeknek, akik rövid karácsonyi műsorral viszonozták 

az ajándékot. Elmondta: megható volt számára, hogy milyen összetartó, egymásba 

kapaszkodó, élő közösséget talált a dévai otthonban. "A mai atomizálódó világban, amikor 

megszűnnek a megtartó erők a társadalomban, vagy sokszor megszűnni látszanak, azt 

gondolom, hogy a közösség ereje, az egymásba kapaszkodás ereje, az egymás megtartásának az 

ereje különösen világosan előtérbe kerül napjainkban. És itt, ezeknél a gyermekeknél 

különösen éreztem ezt, és láttam az arcukon szinte minden megnyilvánulásunkban azt, hogy 

mennyire figyelnek a másikra" - mondta Sulyok Tamás. 
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Kövér László: Kató Béla püspök közösségépítő munkájával hozzájárult a magyar 

nemzetpolitika eredményességéhez 
2024. december 14. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Vasárnap.hu, HírTv, 

maszol.ro 

Kató Béla leköszönő erdélyi református püspök közösségépítő munkájával hozzájárult a 

magyar nemzetpolitika eredményességéhez, a romániai felekezeti és etnikai béke 

megerősítéséhez, fontos és megfontolandó európai példát adott mindenki számára a 

szülőföldön való boldogulás lehetőségéről, a szülőföld megtartó erejének növeléséről - mondta 

Kövér László, az Országgyűlés elnöke szombaton Kolozsváron az erdélyi egyházi elöljáró 

búcsúzó istentiszteletén. Az összesen 12 évet kitevő két püspöki mandátum és 45 év lelkészi 

szolgálat után nyugdíjba vonuló Kató Bélától, az Erdélyi Református Egyházkerület 46. 

püspökétől a Farkas utcai templomban vettek búcsút hívei, a magyar történelmi egyházak, 

testvéregyházak elöljárói, közéleti személyiségek. A leköszönő püspököt az anyaország nevében 

üdvözlő Kövér László beszédében Bethlen Gábor fejedelem jelmondatára utalva - tudniillik 

hogy "nem mindig lehet megtenni, amit kell, de mindig meg kell tenni, amit lehet" - elmondta: 

Kató Béla szolgálata ideje alatt nemcsak azt tette meg, amit lehetett, hanem azt is, amit a 

leginkább kellett. 

 

Nacsa Lőrinc: aki háborúban óvodát épít, az hisz a békében és hisz a jövőben 
2024. december 13. – MTI, Demokrata, KISZo.net, Kárpátalja.ma 

A kárpátaljai magyarság a háborús körülmények ellenére kitart identitása, szellemi és 

kulturális öröksége mellett és bizakodva tekint a jövőbe szülőföldjén, hiszen "aki háborúban 

óvodát épít, az hisz a békében és hisz a jövőben" - jelentette ki Nacsa Lőrinc, a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára Beregszászon pénteken, a Kárpát-

medencei Óvodafejlesztési Program keretében magyar kormánytámogatással felépült P. 

Frangepán Katalin Gimnázium búcsúi óvodájának átadó ünnepségén. A mára Beregszász 

városrészévé vált Búcsú községet 1957-ben csatolták a járási központhoz, ennek következtében 

elsorvadt a több évtizedig sikeresen működő intézményes magyar oktatás. A Kárpát-medencei 

óvodafejlesztő programnak köszönhetően zöldmezős beruházás keretében egy korszerű, 

minden követelménynek megfelelő intézményt kapott az itt élő magyar közösség. 

 

Panyi Miklós: a magyarságnak van jövője Kárpátalján 
2024. december 13. – MTI, Magyar Hírlap 

A magyarságnak van jövője Kárpátalján, mert vannak és lesznek magyar gyerekek - jelentette 

ki a Miniszterelnökség parlamenti és stratégiai államtitkára pénteken a sátoraljaújhelyi 

Rákóczi-táborban, ahol százötven kárpátaljai óvónőt és tanítót lát vendégül a Rákóczi 

Szövetség ezen a hétvégén. Panyi Miklós leszögezte, az elmúlt időszakban a kormány a már 

meglévő és új támogatási rendszerekkel segítette a kárpátaljai magyarságot. Hozzátette, a 

magyar iskola- és intézményrendszert megtartották, támogatták a magyar civil szervezeteket, 

az egyházakat pedig kiemelten kezelték. Az államtitkár emlékeztetett, több humanitárius 

programot is indítottak, a meglévő szociális támogatási csomagot pedig a jövőben is folytatják. 
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Panyi Miklós azt mondta, ennek részeként bértámogatást adnak minden olyan szervezetnek és 

intézménynek, ahol magyar oktatási és kulturális tevékenység folyik. 

             
Kelemen Hunor: nehéz lesz a 2025-ös költségvetési év 
2024. december 13. – maszol.ro 

Kelemen Hunor a Szövetségi Képviselők Tanácsának pénteki ülését követő sajtótájékoztatóján 

kijelentette, hogy a 2025-ös költségvetés elfogadása után a kormánynak csökkentenie kell a 

bürokráciát, és fel kell számolnia a regionális ügynökségeket, például az adóhatóság (ANAF) 

esetében. Az RMDSZ elnöke kifejtette: nincs szükség a megyei igazgatóságokat ellenőrző 

regionális ügynökségekre, és felszámolásuk jelentős megtakarítást eredményezne az 

államháztartásban, ezért erre a lépésre mindenképpen szükség van. Arról is beszélt, hogy meg 

kell szüntetni az úgynevezett parafiskális díjakat és adójellegű járulékokat, mert az adóknak 

eleve tartalmazniuk kell a közszolgáltatások árát. 

 

Tőkés László: Temesvár szelleme kötelez a magyar-román megbékélésre 
2024. december 14. – MTI, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, maszol.ro 

Tőkés László szerint a romániai kommunista rezsim megdöntéséhez vezető, 35 éve kirobbant 

temesvári népfelkelés a magyar-román szolidaritásból bontakozott ki, Temesvár szelleme 

pedig ma is a magyar-román megbékélés ügye melletti kiállásra kötelez. Az Erdélyi Magyar 

Nemzeti Tanács (EMNT) elnöke - a Ceausescu-diktatúrát nyíltan bíráló egykori temesvári 

lelkész - a református parókia elől indult forradalom 35. évfordulója alkalmából rendezett 

háromnapos megemlékezés szombati gálaestjén idézte fel a református magyarok és a velük 

szolidaritást vállaló más vallásúak és nemzetiségűek egykori közös küzdelmét a kommunista 

önkényuralom ellen. „Köszönetet mondok azoknak, akik annak idején templomunkhoz jöttek 

és mellénk álltak, amikor hívtam őket, majd amikor irántuk való féltő szeretetből hazaküldtem 

őket, nem mentek el (…) nem hátráltak meg, s ilyenképpen lettünk Isten szabadító 

kegyelmének eszközeivé a Ceausescu-rezsim megdöntésében és a szabadság kivívásában. 

 

Aradi magyar személyiségek köztérről száműzött szobrait helyezik ismét 

talapzatra a partiumi megyeszékhelyen  
2024. december 13. – Krónika 

Több, az 1920-as és ’30-as években lebontott magyar vonatkozású köztéri szobrot szolgáltattak 

vissza az aradi magyar közösségnek a közelmúltban. A műalkotásokat – amelyek közül 

néhányat már elveszettnek hittek – egyházi vagy oktatási intézmények udvarán helyezték el, 

vagy helyezik el a közeljövőben, de van olyan is, amelyet közterületen állítanának fel ismét 

(még ha nem is eredeti helyükön). A Szabadság-szobor húsz évvel ezelőtti újbóli felállítása 

áttörte az elutasítás falát, ma már a helyi román kultúrpolitika is elfogadóbban viszonyul az 

aradi magyar kultúrtörténeti örökséghez.  
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RMDSZ-es alelnököt választottak a megyei tanácsban, de nem lesz magyar 

alpolgármester Aradon 
2024. december 13. – Krónika, maszol.ro, Nyugati Jelen 

Péró Tamást, az RMDSZ Arad megyei szervezetének ügyvezető elnökét választották meg a 

megyei önkormányzat egyik alelnökének a közgyűlés péntek kora délutáni ülésén. Az RMDSZ 

által jelölt tisztségviselő társa, a másik alelnök Sergiu Bîlcea, a Nemzeti Liberális Párt (PNL) 

jelöltje lett. A magyar érdekvédelmi szövetség „kárpótlásul” kapta az alelnöki pozíciót, mivel a 

két aradi alpolgármesteri tisztséget helyi koalíciós partnerei, a PNL és a Mentsétek meg 

Romániát Szövetség (USR) elosztották egymás között. A júniusi helyhatósági választásokon 

mind a megyei képviselőtestületben, mind a megyeszékhely tanácsában a legtöbb szavazatot 

szerzett, a tanácselnöki, illetve a polgármesterválasztást is megnyerő PNL az USR-vel és az 

RMDSZ-szel koalícióra lépve alakított ki többséget. A hárompárti megegyezés szerint Aradon 

a két román párt osztozik az alpolgármesteri tisztségeken, míg a megyei önkormányzat 

vezetőségében a PNL és az RMDSZ tarthatott igényt az alelnöki posztokra.  

 

Kató Béla leköszönő püspök a Krónikának: hittel mutattam az utat az utánam 

jövőknek  
2024. december 13. – Krónika 

Rendkívül örül annak az Erdélyi Református Egyházkerület leköszönő püspöke, hogy abban a 

tudatban adja át a szolgálatot az új vezetőség tagjainak, hogy képesek folytatni azt, amit ő 

megvalósított. Kató Béla a Krónikának elmondta: nem sok jót ígér a kereszténységre, a világra 

váró következő időszak, ám az elmúlt több mint egy évtizedben lezajlott építkezés szerinte 

olyan megtartó erőt jelent, amibe bele tud kapaszkodni az egyház. „Nagyon boldog vagyok 

azért, hogy ilyen módon tudtam befejezni a szolgálatomat, és tudom átadni azt. Egy apának, 

egy öregedő embernek mindig nagy kérdése, hogy van-e kinek odaadni, viszi-e tovább, hogyan 

viszi tovább, mit kell tovább vinnie. Én ezt a mai (csütörtök – szerk. megj.) választói közgyűlést 

tartom a legnagyobb eredménynek. Sok minden van, amit fel lehetne sorolni, de ebben az izzó, 

egymásnak feszülő, küzdő világban, melytől nem volt mentes a mi egyházunk sem korábban, 

egy olyan konszenzusos, csendes választás zajlott le, amelyben mindenki érezte, hogy jó 

irányba megyünk, ez az irány, és ezt kell nekünk továbbra is támogatnunk” – mondta el Kató 

Béla. 

 

Kelemen Soós megbilincselését bírálta és megszorításokat harangozott be a 

miniparlamenten  
2024. december 13. – Krónika, maszol.ro, Nyugati Jelen 

Az RMDSZ az elmúlt 35 évben nagyon sokszor, nagyon nehéz körülmények között vállalta a 

kormányzást, soha nem állt félre, amikor kihívások elé került, és most is kész visszavinni a 

józan észt a román kormányba – hangsúlyozta Kelemen Hunor RMDSZ-elnök pénteken 

Marosvásárhelyen, a Szövetségi Képviselők Tanácsának (SZKT) ülésén. Az RMDSZ elnöke 

elfogadhatatlannak nevezte felszólalásában, hogy Soós Zoltán marosvásárhelyi polgármestert 
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megbilincselték, és 24 órára őrizetbe vették. „Ez történt itt az elmúlt napokban, ez 

megengedhetetlen, és engedjék meg, hogy kifejtsek néhány gondolatot erről. Azzal, hogy 

Marosvásárhely polgármesterét bilincsben mutatják a világ előtt, olyan üzenetet küld, amelyet 

nem fogadhatunk el, és nem fogadhatjuk el, hogy 24 órára letartóztatták (...). Nem tudom, mi 

volt a veszély (...). 

 

Felavatták a Református Egyház Nyugdíjintézetének parkolóházát Kolozsváron 
2024. december 13. – maszol.ro 

Felavatták a Romániai Református Egyház Nyugdíjintézete által, a kolozsvári Házsongárdi 

temető mellett felépített parkolóházat péntek délben. A Petőfi út (Avram Iancu) 22-24. szám 

alatti többszintes, 330 férőhelyes parkolóház: a Reform Parking House egy 16 millió eurós 

beruházása. Négy év alatt, „jobbról és balról” érkező „szorongatások”, megnövekedett építési 

költségek közepette épült meg, miközben pert is indítottak a nyugdíjintézet ellen, számolt be 

az intézet vezetője az avatáson. Egyelőre nem nyílik meg a parkolóház. Ehhez még egy sor 

engedélyre van szüksége, amelyek beszerzése legkevesebb félévbe telik majd az építtetők 

becslése szerint. „Kevés egyház van Romániában, amely úgy akarja megőrizni saját tőkéjét, 

hogy közben egy város ingatlanjait fejleszti” – emelte ki ünnepi beszédében a kolozsvári Petőfi 

úti új parkolóház avatásán Kató Béla, az Erdély Református Egyházkerület püspöke. „Egy olyan 

épület épült meg, amelyet a város vezetősége egy évtizede szeretett volna megépíteni” – tette 

hozzá a leköszönő püspök. 

 

Államfők jelenlétében ünneplik a temesvári forradalmat a 35. évfordulón  
2024. december 14. – Krónika 

Sulyok Tamás magyar köztársasági elnök és Emil Constantinescu egykori román köztársasági 

elnök jelenlétében ünneplik szombaton Temesváron a Ceaușescu-diktatúrát megdöntő 

romániai forradalom kirobbanásának a 35. évfordulóját. A két államfő az esti gálaműsoron 

mond beszédet az Új Ezredév Református Központban. Emil Constantinescu már a délelőtti 

konferencián is előadást tartott a Makovecz Imre által tervezett kápráztató épületben. Szűrös 

Mátyás, aki 1989-ben Magyarország ideiglenes köztársasági elnöke volt, előrehaladott korára 

hivatkozva nem jött Temesvárra, csak levélben köszöntötte az évforduló résztvevőit.  

 

A Tőkés-ügyért felelős szekusvezér is beült a temesvári konferenciára  
2024. december 14. – Krónika 

A Securitate egykori Temes megyei parancsnokhelyettese, a Tőkés László elleni 1989-es 

politikai rendőrségi akció irányítója, Radu Tinu is beült szombaton a forradalmi évfordulós 

konferencia termébe. A közönség soraiban pillanatok alatt híre ment a jelenlétének, és Mircea 

Dinescu költő, az egyik előadó említést is tett róla a szónoki pulpitustól. A szekusőrnagy mellé 

ült Tőkés László nővére, Eszter, és szembesítette egykori fenyegetéseivel. Az évforduló során 

vasárnap bemutatandó könyvben mutatta meg neki azt a passzust, amelyben leírja: hogyan 

fenyegette meg őt azzal, hogy elteszi láb alól édesapját, Tőkés István professzort. Tőkés Eszter 
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később a Krónikának elmondta: Radu Tinu azzal reagált az egykori fenyegetésére, hogy: „mit 

csináljunk, ilyen időket éltünk”.  

                              
A népi vallásosság tárgyai 
2024. december 13. – ma7.sk  

Kvitek Marián bényi gyűjtő anyagából nyílt meg a Sacra privata kiállítás a Párkányi Városi 

Múzeumban. Környékünkről és régiónkból származó kegytárgyakat, valamint a népi 

vallásosság és hagyomány emlékeit mutatja be a tárlat. „A kiállítás lehetőséget kínál, hogy 

elmélyüljünk azokban az értékekben, amelyek generációkon át formálták közösségeink életét 

és identitását. A 18. század első feléből is találunk itt Szentírást és a nem sokkal későbbi időből 

a fájdalmas Anya fából készült szobrát. Ezek a tárgyak segítenek nekünk megérteni, hogyan 

éltek elődeink, hogyan élték meg kapcsolatukat a jó Istennel és közösségükkel. Diktatúrák 

idején pedig nem egy itt kiállított tárgyat titokban őriztek vagy rejtegettek” – fejtette ki Fóthy 

atya hozzáfűzve, ne csak a konkrét tárgyakat szemléljük, gondoljunk azokra az emberekre is, 

akik ezeket használták, a közösségekre, melyek életét átszőtte a hit és a reménység. 

 

A közösségért dolgozó személyeket díjaztak Nagymegyeren 
2024. december 13. – ma7.sk, Új Szó  

A Mátyás király által 1466. december 15-én mezővárosi rangra emelt Nagymegyeren minden 

évben az évfordulóhoz közeledve adják át az önkormányzat által odaítélhető egyik legmagasabb 

elismerést, a Pro Urbe – A városért díjat. Idén a december 12-i ünnepségen ketten, Beke Ferenc 

in memoriam és Buzgó Lajos kapta a rangos elismerést. Beke Ferenc helyi születésű zenész, 

műkedvelő színész, énekes a kultúra és a társadalmi élet területén elért kiemelkedő 

tevékenységéért, valamint a népművelés területén végzett munkásságáért in memoriam 

részesült a díjban, amit özvegye vehetett át. Buzgó Lajos a helyi súlyemelő egyesület motorja, 

fáradhatatlan szervezője és sikeres edzője a súlyemelő sportban kifejtett több évtizedes 

tevékenységéért, valamint Nagymegyer jó hírnevének öregbítéséért vehette át a város díját. 

 

Ahol az emberek ismét büszkék a falujukra – Sajókeszi kapta a Roma Spirit díjat 
2024. december 13. – ma7.sk 

Talán ők maguk hitték el a legkevésbé, amikor a díjátadón bemondták, Sajókeszi nyerte a 

település kategóriában az idei Roma Spirit díjat. A kis zsákfalu polgármestere, Szajkó János 

egy súlyos műtét után lábadozóban vette át a díjjal járó szobrot, amely azóta is ott áll az irodája 

asztalán, hogy jelezze mindenkinek, önerőből is csodákra lehet képes egy ilyen kis település is. 

Sajókeszi alig 10 km-re van Tornaljától a magyar határ közvetlen mentén, de a mečiari 

eszement közigazgatási átrendezésnek köszönhetően maradt a Rimaszombati járásban, míg 

Tornalja a Nagyrőceihez került. Mintegy 300 lakosa van, döntő többégük magyar anyanyelvű 

roma. A falut több mint két évtizeden át Szajkó Aladár irányította, akinek 2022-ig nem is volt 
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komoly ellenfele. De ekkor ringbe szállt unkaöccse, Szajkó János, aki előtte hosszú éveken át 

élt és dolgozott Csehországban, majd Németországban, utóbbi helyen egy csomagolóüzemben. 

 

Ahol a reményt és a megmaradást szolgálja a Rákóczi Szövetség beiratkozási 

ösztöndíja 
2024. december 13. – Felvidék.ma  

A hagyományokat követve az idei évben is Léva volt az egyik utolsó állomása a Rákóczi 

Szövetség beiratkozási ösztöndíja átadásának. Az advent hangulatában december 13-án kora 

délután tizenegy lévai kiselsős vehette át az ösztöndíjat. A magyar közösség szórványában 

működő iskola számára talán még fontosabb a támogatás ilyen formája, mely a megmaradást 

és a magyar közösség védőbástyáját erősíti Léva városában – hangzott el a Juhász Gyula 

Alapiskola tágas folyosóján tartott kis ünnepségen. Mint Lőrincz Katalin, a lévai magyar 

alapiskola igazgatója kifejtette: „Az ünnepre való várakozás reményében gyűjtünk ma össze. A 

magyar összefogást jelképező ösztöndíjátadás is reményt jelent kis közösségünk számára, a 

megmaradásunkba és magyarságunkba vetett reményt.” Köszöntőjében elmondta, a végvárnak 

tekinthető lévai magyar intézmény számára igen fontosak a Rákóczi Szövetség által biztosított 

programok, illetve a szerteágazó támogatások, melyekben a magyar államnak köszönhetően is 

részesülnek. 

 

Helytörténészek szombati találkozója Nagysallón 
2024. december 13. – Új Szó  

A Dudich Ferenc Polgári Társulás szervezésében szombaton hetedszer rendezik meg az Alsó-

Garam és Ipoly menti helytörténészek találkozóját. A helyszín ezúttal a lévai járásbeli 

Nagysalló, ahol 8.30 órakor kezdődnek az előadások a községháza esketőtermében. Elsőként a 

Nagysallói Alapiskola tanulói mutatják be Dudich Ferenc életét és munkásságát. Tavaly az év 

utolsó napjaiban a lévai Barsi Múzeumban rendezték meg a hatodik találkozót, amelynek 

részét képezte a Hol sírjaink domborulnak című kötet második kiadásának bemutatója. Juhász 

Gábor, a Dudich Ferenc Polgári Társulás elnöke akkor arról tájékoztatta lapunkat, hogy a 

helytörténészek további együttműködési terveket szőnek annak érdekében, hogy 

tevékenységüket népszerűsítsék. 

 

Luca-napi könyvvásár a kassai B!stRovásban 
2024. december 14. – Felvidék.ma  

December 13-án délután a kassai B!stRovásban Luca-napi könyvvásárra került sor, melyet a 

Kassai Polgári Klub (KPK) rendezett kiadványaiból, melyeket kedvezményes áron lehetett 

megvásárolni. A KPK 1998-ban alakult és azóta konferenciákat és kiállításokat rendez. Ezekről 

azután kiadványaiban számol be. Mindezek a város történetét hivatottak feltárni, ismertetni, 

bővíteni. A KPK-t Csaláné Erdélyi Kornélia alapította és vezette, majd halála óta (2011), 

Palenčárné Csáji Ildikó irányítja. Tallózunk egy keveset e kiadványok között, melyek 2000 és 

2023 között jelentek meg! A kassai személyiségekkel több kiadvány is foglalkozott abból az 

alkalomból, hogy kerek születési, vagy halálozási évfordulójuk volt. Lukács József (1933-2001) 
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régésztechnikus életével egy füzet foglalkozott. Lelkesedése néha elfogultsággal párosult, ami 

akár legendagyártásra sarkallta. Csak egy példát említek. 

 

Adventi lelki napok: Kovalcsik Zoltán Cirill ferences szerzetes ismét Érsekújvárban 
2024. december 14. – Új Szó  

Az Érsekújvári Adventi Lelki Napok előadója Kovalcsik Zoltán Cirill ferences testvér volt a 

Marianum Közösségi Házban, akit Ďurás Márk atya köszöntött. Cirill atya, aki több mint két 

évtizeden át szolgálta az érsekújvári híveket, örömmel tett eleget a meghívásnak. Kovalcsik 

Zoltán Cirill ferences testvér ezúttal Ďurás Márk atya és a közösség meghívásának tett eleget. 

Érsekújvár és az itt élő családok nagyon a szívéhez nőttek, de még a mostani látogatása idején 

is nehezére esett beszélni a korábbi történésekről. Arról, ahogy a szlovák ferences 

rendtartomány visszavonta lelkipásztori megbízását. Az érsekújvári magyar hívek tiltakozása 

ellenére mennie kellett. Csendes imaórákat tartottak, és hitre, egymás tiszteletére, békességre 

szólító imákkal, énekkel tiltakoztak az érsekújváriak. Török András, a közösség tagja elmondta, 

fájlalják a történteket, de talán némi előrelépést jelent, hogy Ďurčo Zoltán plébános, a nyitrai 

egyházmegye magyar hívekért felelős püspöki helynökének leköszönése után Ďuráš Márk atya 

kerülhetett a plébániára. 

 

A nadrágszíj meghúzása és a kompromisszumok – kész a 2025-ös komáromi 

költségvetés 
2024. december 14. – Új Szó, ma7.sk  

Az év utolsó ülésén a városi képviselő-testület elfogadta Komárom 35 millió 159 ezer 025 eurós 

kiegyenlített, 2025-re vonatkozó költségvetését. A tervezés során több bizonytalansági 

tényezőt is figyelembe kellett venniük. A polgármester okok között felsorolta a kormány 

konszolidációját és ÁFA-emelést, ill. azt, hogy a város beszállítóinál változik a tranzakciós adó.  

„Ha ugyanazon a szinten hagyjuk a számokat, mint tavaly, az akkor is kevesebbre lesz elég. 

Mindenki, aki valamilyen úton szolgáltat a városnak, azokat érinti a magasabb minimálbér, a 

tranzakciós adó, a magasabb ÁFA és minden más – tehát minden drágább“ – fogalmazott.  

2025-tel kapcsolatban a polgármester arról beszélt, hogy a tervezett fejlesztések elsősorban az 

energiahatékonyságot érintik, ill. ezzel együtt a spórolásra is nagy hangsúlyt helyeznek. 

Igyekeztek megtartani a kulturális és sporttámogatások eddigi mértékét. 

 

Gyertyagyújtás, játszó-és táncház, és rengeteg szórakozás - újra „Örvendeztek” 

a fülekiek 
2024. december 15. – ma7.sk, Új Szó  

Gyerekzsivajjal telt meg a Füleki Gimnázium, ahova nem tanulni, hanem játszani hívták a 

kicsiket. A Csemadok Füleki Alapszervezete az adventi vasárnapok rendezvénysorozat 

részeként szervezte meg az Örvendezzünk című ünnepváró programot, melyre Ringatóval, 

játszóházzal, táncházzal és kézműves foglalkozásokkal várták a családokat. Egy másik 

teremben Ringató foglalkozásra várták a legkisebbeket, a nagyobbak pedig játékos 
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vetélkedőben próbálhatták ki magukat. Minden teremben más-más foglalkozás várt a 

lurkókra. Itt például a hagyományos kézműves technikákat próbálhatták ki. A karácsonyi 

asztalra mézeskalács sült az adventi műhelyben. Lehetett még gyertyát mártani, pattogatott 

kukoricából nyakláncot és karácsonyfadíszt készíteni, és megismerkedni a népi bútorfestés 

alapjaival. 

 

Ablak nyílt a múltra – Dunaszerdahely város története képeken 
2024. december 15. – Felvidék.ma  

Nagy Attila helytörténész legújabb kötetét a Fénnyel írva című képes albumot aVermes-

villában mutatták be. A kiadvány Dunaszerdahely történetét tárja az olvasók elé, több száz 

különleges, egyedi szempontú fotográfián keresztül. A Dunaszerdahely város fotókrónikája 

alcímet viselő kötet több száz különleges, ritka helyi fényképet tár az olvasó elé. Ezek a „fénnyel 

írt” kordokumentumok 1865-től kezdődően örökítik meg a város mindennapjait. Egykori, talán 

ma már sokak számára ismeretlen épületeket, a város sporttörténetét mutatja be, mindamellett 

a lakosság vallási, kulturális és gazdasági életét, valamint egy-egy család históriáját eleveníti 

fel. Nagy Attila legújabb könyvére sokan voltak kíváncsiak. A bemutatóra megtelt a Vermes-

villa kiállítóterme. Azt lehetett érezni, hogy ez a különleges fotókrónika a fiatalabb és az 

idősebb olvasó számára is egy ablakot nyit meg a múltba, amely által megérthetik, hogy itt, a 

Csallóköz szívében mi formálta a szülők, nagyszülők, pedagógusok, sportolók életét, milyen 

történelmi korszakok alakították sorsukat, s ezáltal a jelen generáció életét. 

 

Petrovay László Léván: a Rákóczi Szövetségnél hiszünk abban, hogy a magyar 

iskola által biztosan magyar felnőttek válnak a gyermekekből 
2024. december 15. – Felvidék.ma  

A Rákóczi Szövetség idén is a Felvidéken szervezte meg az egyik utolsó beiratkozási ösztöndíj 

átadását. Mint arról beszámoltunk, a lévai Juhász Gyula Alapiskola tizenegy elsőse kapott 

támogatást a december 13-i ünnepi alkalmon. Az alapiskola tágas folyosóján is elhangzott: a 

Rákóczi Szövetség a partnereivel egyetemben az ösztöndíjjal azt a felelős döntést köszönik meg, 

mely során a szülők a magyar iskolát választották a leendő elsős gyermekeiknek. Dr. Petrovay 

László, a Rákóczi Szövetség stratégiai igazgatója az elsősök szülei felé a következő üzenetet 

fogalmazta meg: „gratulálok Önöknek a jó és felelős döntéshez, melyet a gyermekeik számára 

hoztak a magyar iskola választásával.” Hozzátette, a magyar iskolaválasztás nem csupán 

személyes döntés, hanem a lehető legjobb választás a lévai, valamint az egész felvidéki 

magyarság érdekében. 

 

Czuczorosok koncertje Érsekújvárban 
2024. december 15. – Új Szó  

Megtelt a Szent Kereszt Felmagasztalása Plébániatemplom vasárnap magyar családokkal. A 

Czuczorosok hagyományos adventi koncertjére látogatók és a fellépők a felemelő élményen túl 

az oktatási intézmény munkáját is támogatták. Priskin Zoltán a Czuczor Gergely Alapiskola 

igazgatója az egykori és jelenlegi czuczorosok közös nyitóénekét követően üdvözölte a 
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vendégeket és hangsúlyozta, nagy örömére szolgál, hogy a fellépők a tehetségüket és az 

intézmény iránti szeretetüket is meg tudják mutatni ezen a bensőséges rendezvényen. 

Köszöntötte a járási székhely egyetlen magyar alapiskolájának egykori és jelenlegi tanulóit, a 

szülőket és az iskolabarátokat. Köszönetet mondott az intézmény vezetése az Érsekújvári 

Művészeti Alapiskolának, valamint Stugel Tibornak, az érsekújvári Visual Teamnek az önzetlen 

támogatásért. Versekkel, dalokkal és hangszeres fellépésekkel készültek a vasárnapi közös 

ünnepre a gyerekek és a fiatalok.  

                   
Hidvéghi Balázs: a VMSZ példát adott a sikeres nemzeti politikára 
2024. december 13. – MTI, hirado.hu, Demokrata 

A Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) az elmúlt 30 évben példát adott a felelősségteljes és 

sikeres nemzeti politikára - írta a Miniszterelnöki Kabinetiroda parlamenti államtitkára a 

Facebook-oldalán pénteken. Hidvéghi Balázs - azt követően, hogy csütörtökön a Vajdaságba 

látogatott a VMSZ megalakulásának 30. évfordulója alkalmából rendezett ünnepségre - úgy 

fogalmazott, hogy Pásztor Istvánnak - a párt tavaly ősszel elhunyt elnökének - érdemei 

történelmiek: a szerb-magyar megbékélés, Orbán Viktor magyar kormányfő és Aleksandar 

Vucic szerb elnök szövetségkötése neki köszönhető. Az államtitkár sok sikert kívánt Pásztor 

István fiának, Pásztor Bálintnak és a VMSZ-nek a következő 30 évre is. 

 

Kardosné Gyurkó Katalin: a legfontosabb az értékfelmutatás 
2024. december 14. – MTI, PannonRTV 

A nagycsaládok esetében a legfontosabb az értékfelmutatás - hangsúlyozta Kardosné Gyurkó 

Katalin miniszteri biztos szombaton Péterrévén a Vajdasági Nagycsaládos Egyesületek 

Szövetségének (Vancsesz) évzáró díjkiosztó ünnepségén. Meg kell mutatni, hogy "akik 

nagycsaládban élnek, és három-négy vagy még több gyermeket vállalnak, nem csodabogarak", 

és ezzel a lehetőséggel más is élhet. A fiatalokat bátorítani kell arra, hogy merjenek több 

gyermeket vállalni - húzta alá, majd hozzátette, hogy ugyan a több gyermek több feladatot, 

ugyanakkor több örömet is jelent. Meg kell mutatni a nagycsaláddal járó értékeket, és "aki 

vonzóvá tudja tenni a nagycsaládos életet, az mindenki elismerésére méltó" - tette hozzá 

Kardosné Gyurkó Katalin. A miniszteri biztos azért látogatott el a Vajdaságba, hogy megismerje 

az itteni nagycsaládos egyesületek munkáját, meghallgassa javaslataikat és terveiket. 

 

Felkerült a felirat a Szabadkai Vasútállomás homlokzatára 
2024. december 13. – PannonRTV 

Kikerült a felirat a Szabadkai Vasútállomás gyönyörűen felújított, műemlék épületére! - tette 

közzé a hírt dr. Pásztor Bálint a Facebook-oldalán. ALAKUL! AHOGY ANNAK LENNIE KELL! 

- emelte ki a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke a bejegyzésében. 
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Kovács Dániel a Szabadkai Alapfokú Bíróság új elnöke 
2024. december 13. – Magyarszo.rs, Vajma.info, PannonRTV  

Erről posztolt közösségi oldalán dr. Pásztor Bálint. A VMSZ elnöke úgy fogalmaz, Kovács 

végigjárva a szakmai ranglétrát, 20-dik éve dolgozik a Szabadkai Alapfokú Bíróságon, és az 

intézmény szóvivője is volt. Pásztor szerint alkalmasságához a felelősségteljes tisztségre nem 

fér kétség, hozzátette, az általa folytatott magyar nyelvű eljárásokban a bírósági tolmácsoknak 

sincs sok dolga. 

 

Búcsú dr. Somogyi Sándortól 
2024. december 13. – PannonRTV 

Dr. Somogyi Sándorral a régi idők tanúja távozott közülünk, a vajdasági magyarság az egyik 

legendás alakját, szakértőjét, nagykövetét veszítette el - így emlékeztek dr. Somogyi Sándor 

professzor emeritusra. A gyászülést a szabadkai városháza dísztermében tartották. Dr. 

Somogyi Sándor a közgazdaság-tudományok és a mezőgazdasági tudományok doktora volt, a 

szabadkai Közgazdasági Kar egykori professzora, több itthoni és külföldi egyetem tanára. Nagy 

szerepe volt a vajdasági gazdaságfejlesztési program kidolgozásában, és haláláig a Prosperitati 

Alapítvány igazgatóbizottságának tagja volt. Gyivánovity Dániel, elnök, VKT, Szabadka: 

„Hosszú és rendkívül sikeres szakmai és tudományos pályafutását, kivételes szakmai tudását 

több egyesületben és tudományos testületben való tagsága is igazolta.” 

 

Első miséjét celebrálta bíborosként Német László 
2024. december 15. – Vajma.info 

Első miséjét celebrálta ma Német László belgrádi metropolita érsek, mióta Ferenc pápa 

december 7-én bíborossá kreálta. Német László, aki a Szerbiai Katolikus Egyház első bíborosa, 

hangsúlyozta, ő elsősorban a közösség tagja, s a közösség és a hívek nélkül „senki és semmi”. 

Szép számban megjelentek a hívek a belgrádi Boldogságos Szűz Mária Mennybevétele 

székesegyházban tartott szentmisén. „Minden, amit hirdetek, az életem része kell, hogy legyen. 

Nem prédikálhatok nektek úgy, hogy közben én másként élek” – mondta. Német emlékeztetett 

arra, hogy új bíborosi tisztségét annak a népnek köszönheti, amelynek élete során szolgált, ezt 

Isten kegyelméből elismerték, hogy továbbra is folytathassa a szolgálatot. „Ez nem egy sikeres 

karrier eredménye, ahogyan sokan mondják nekem, hanem az Atya, a Fiú és a Szentlélek 

szeretetének gyümölcse mindazért, amit eddig tettem, és amit most bíborosként fogok tenni. 

Arra kérlek titeket, legyetek itt velem, értem és egyházunkkal” – mondta a belgrádi bíboros. 

 

Reform vagy kihívás? A szerb büntetőjog átalakulása és annak dilemmái 
2024. december 13. – Magyarszo.rs 

Konferenciát szervezett a Vajdasági Magyar Jogász Egylet, amely tisztújító közgyűlését is 

megtartotta. A Vajdasági Magyar Jogász Egylet (VMJE) soron következő jogászkonferenciájára 

2024. december 14-én, szombaton került sor a Palicson, a Magyar Művelődési Központban. A 

rendezvény a szerb büntetőjog reformjának aktuális kérdéseit és kihívásait tárgyalta, különös 

hangsúlyt fektetve a magyar és szerb büntetőjogi gyakorlat összehasonlítására, áll a VMJE 
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szerkesztőségünkhöz eljuttatott közleményében. A konferencia programját neves szakemberek 

előadásai alkották. A délelőtti szekcióban prof. dr. Szomora Zsolt, a Magyar Jogász Egylet 

büntetőjogi szakreferense a magyar jogalkotás elmúlt évtizedének tanulságait elemezte, 

különös tekintettel a kriminalizáció tipikus és atipikus okaira. Ezt követően Livija Panić 

Miletić, a Szabadkai Alapfokú Ügyészség főügyésze osztotta meg tapasztalatait a szerb 

büntetőeljárás közelmúltbeli módosításairól és a további változtatási javaslatokról. 

 

Jótékonykodva ünnepelték advent harmadik vasárnapját Zentán 
2024. december 16. – PannonRTV 

Megteltek a padsorok a zentai Jézus Szíve templomban. Idén is megszervezték az Adventi 

jótékonysági ünnepséget. Az eseményt minden évben nagy érdeklődés övezi. A Mécsvirág 

Együttes és a Musica Sacra énekkar is fellépett. Rácz Szabó István, koordinátor, Jézus Szíve 

templom, Zenta: „Az Adventi jótékonysági hangversenyünket immár 13. alkalommal 

rendezzük meg, ami azt jelenti, hogy 13 éve már folyamatosan tartunk ilyen jellegű 

rendezvényt. Az idei kedvezményezettünk, akiknek gyűjtünk a Kéz a kézben civil szervezet, az 

értelmi fogyatékos gyerekeknek próbálunk segíteni az adományokkal.” 

 

200 éves a pacséri plébániatemplom 
2024. december 15. – PannonRTV 

A jeles alkalmat advent harmadik vasárnapján közös szentmisével ünnepelték a hívek. Az 

ünnepi szentmisén a helyiek és a környékbeliek is részt vettek. 200 éves a pacséri Szent Kereszt 

Felmagasztalása plébániatemplom. A pacséri katolikus templom 1824-ben épült. A toronyban 

három harang található. A templom főoltárát díszítő hatalmas festmény pedig Jézus Krisztust 

ábrázolja a kereszten. Vörös László, Pacsér: „A Szent kereszt felmagasztalása templomot 

ünnepeljük, a templombúcsú szeptember 14-én van. Számunkra egy nagyon nagy esemény, 

sajnos mindig kevesebb hívőnk van, de mi igyekszünk fiatalok helyt állni és segíteni a 

templomon.” A 200 éves épületen egyre inkább meglátszik az idő vasfoga. A hívek közös 

összefogással igyekeznek időnként munkaakciókkal fejleszteni, széppé tenni a templomot. 

                    
Két rakétát lőtt le a légvédelem Kárpátalján 
2024. december 13. – karpatlajalap.net 

December 13-án reggel két ellenséges rakétát semmisítettek meg megyénk felett. Az egyik 

rakétát a kárpátaljai területvédelmi alakulat 101. különálló dandárjának katonái lőtték le 

Munkács közelében. A helyszínen dolgoznak az illetékes szolgálatok. Az információk 

pontosítása folyamatban van. A másik rakétát a Várkulcsa falu környékén semlegesítették. Az 

körülmények tisztázása folyamatban van. Károkról és sérültekről nem érkezett információ – 

írta Miroszlav Bileckij, a megyei katonai adminisztráció vezetője a Facebookon. „Köszönet a 

Védelmi Erőknek a kiváló munkáért!” – tette hozzá. 

 

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

V
a

jd
a

sá
g

 

https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/jotekonykodva-unnepeltek-advent-harmadik-vasarnapjat-zentan
https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/200-eves-pacseri-plebaniatemplom
https://karpataljalap.net/2024/12/13/ket-raketat-lott-le-legvedelem-ma-karpataljan


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. december 16. 

 

 

A kárpátaljai magyarság hisz a jövőben – a búcsúi óvoda átadója 
2024. december 13. – karpat.in.ua 

A Kárpát-medencei Óvodafejlesztési Program 2016-os indulása óta eddig közel 150 beruházás 

valósult meg Kárpátalján. Ebből 13 esetben teljesen új intézmény épült. A fejlesztéseknek 

köszönhetően az óvodai és bölcsődei férőhelyek száma több ezerrel nőtt a Kárpát-medencében. 

Mindazonáltal azok a települések is komoly fejlődésen mentek át, ahol ezek az óvodák 

létesültek. Legutóbb Beregszász külterületén, Búcsúban sikerült átadni egy óvodát, amely a 

Kárpát-medencei Óvodafejlesztési Program keretében, magyar kormánytámogatással épült 

fel. Nacsa Lőrinc, nemzetpolitikai államtitkár úgy fogalmazott: a kárpátaljai magyarság a 

háborús körülmények ellenére is kitart identitása, szellemi és kulturális öröksége mellett és 

bizakodva tekint a jövőbe szülőföldjén, hiszen „aki háborúban óvodát épít, az hisz a békében és 

hisz a jövőben”. Az államtitkár biztosította a helyieket arról, hogy az anyaországra mindig 

számíthatnak, továbbá kiemelte: fontosnak tartja, hogy Ukrajna biztonságos és 

kiegyensúlyozott állam legyen, ahol a nemzeti kisebbségek, köztük a kárpátaljai magyar 

kisebbség is biztonságban és nyugalomban élhet a többségi nemzettel kölcsönös megértésben. 

 

Rászorulóknak adományoz az Ifjúsági Kereszténydemokrata Szövetség 
2024. december 15. – MTI, Demokrata, Vasárnap.hu 

Adventi adománygyűjtést szervezett az Ifjúsági Kereszténydemokrata Szövetség (IKSZ), a 

kezdeményezés keretében Budapesten és vidéki helyszíneken is segítenek a rászoruló 

családoknak - jelentette be Halmay Gábor, a szervezet ügyvezető alelnöke szombaton 

Budapesten, a Mikulásgyár előtti téren. Az IKSZ II. kerületi adventi karitatív napján tartott 

sajtótájékoztatón Halmay Gábor úgy fogalmazott: közösségük előtérbe helyezi a karitatív 

tevékenységet, az advent pedig kifejezetten jó időszak arra, hogy ezt megmutassák. Hozzátette: 

az IKSZ-nek fontos célkitűzése, hogy "nemzetpolitikában gondolkozzon", és bíznak abban, 

hogy az adományaik a határon túli, különösen a kárpátaljai magyar családokhoz is eljutnak. 

 

Elindult az első közvetlen vonatjárat Kijevből Budapestre 
2024. december 15. – Kárpátalja.ma 

December 15-én reggel indult el az első közvetlen vonatjárat az ukrán fővárosból Budapestre. 

A vonat 1:16-kor indult és holnap 06:00-ra ér a magyar fővárosba. A járat naponta fog 

közlekedni. Az Ukrzaliznicja, ukrán állami vasúttársaság tájékoztatása szerint a Kijev–

Budapest vonal az egyik legnépszerűbb a nemzetközi útvonalak közül. A vonat menetrendjét 

úgy alakították ki, hogy az utasok kényelmesen átszállhassanak az Ausztriába, Romániába, 

Szlovéniába és más európai országokba tartó vonatjáratokra. 

 

Karácsonyi ajándékokkal érkezett a Magyar Katolikus Karitász Kárpátaljára 
2024. december 14. – Kárpátalja.ma 

Generátorokkal és cipősdobozokkal érkezett a Magyar Katolikus Karitász képviselete Écsy 

Gábor atya országos igazgató vezetésével Beregszászba december 13-án. Délelőtt a Kárpátaljai 

Magyar Nagycsaládos Egyesületnek adta át adományait. A Karitász már nem első alkalommal 
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gyűjtött a kárpátaljai magyar gyerekek számára, többek közt a nagycsaládban élők számára. Az 

elmúlt évekhez hasonlóan most is több mint ezer gyereknek okoznak örömöt a gondosan 

elkészített ajándékokkal. A cipősdobozokat az adományozók a főiskola átriumába szállították, 

melyeket másnap, december 14-én a nagycsaládosok karácsonyi ünnepségén osztanak szét. A 

II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola évről évre biztosítja a rendezvény helyszínét, 

amely nagyon fontos az egyesület számára, hiszen a városban nincs más olyan helyszín, ahol 

akár nyolcszáz fő is elférne egy helyen. 

 

Jótékonysági mézeskalácsvásárt rendezett az MCC 
2024. december 15. – Karpat.in.ua 

December 14-én nyolcadik alkalommal került megrendezésre a Mathias Corvinus Collegium 

mézeskalács vására Beregszász főterén. A kollégium hagyományosan a karácsonyi időszak előtt 

szervezi meg ezt az eseményt, amely minden évben egy jótékonysági kezdeményezést támogat. 

A Mathias Corvinus Collegium kiemelt figyelmet fordít a közösségekkel és fiatalokkal 

foglalkozó intézmények segítésére, amelyek a legnagyobb problémákkal küzdenek. E cél 

érdekében az évek során számos jótékonysági eseményt szerveztek és több kárpátaljai 

intézményt támogattak. A beregszászi egység ezen törekvés részeként minden adventi 

időszakban megrendezi mézeskalácsvásárát, amelynek bevétele egy-egy fontos ügyet szolgál. 

  

Karácsony a nagycsaládosoknál: több száz gyermek kapott cipősdoboz-ajándékot 
2024. december 15. – KISZo.net 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesületének (KMNE) tagjai az elmúlt évekhez 

hasonlóan idén is közösen hangolódtak a karácsonyra. A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskola Átriumában több százan gyűltek össze, mintegy kedvcsinálóként közös énekléssel 

kezdték a nagyszerű ünnepséget, majd a történelmi egyházak képviselői osztották meg 

gondolataikat a sokasággal. Demkó Ferenc görögkatolikus püspöki helynök kihangsúlyozta, 

minden gyermek egy titok. – A gyermekek nagyon mássá tudják tenni az ember életét a szó 

nemes és szép értelmében. Jó dolog szülőnek lenni. Főleg, ha látjuk, hogy mindegyik gyermek 

más és más, különböző adottságokkal rendelkeznek. Mi most is sok-sok titoknak vagyunk a 

küszöbén. Itt vannak például az ajándékcsomagok, melyekről nem tudjuk, hogy mit rejtenek, 

de miután a gyermekek kibontják azokat, hatalmas öröm hatja át szívüket-lelküket, s lehet, 

hogy sokuknak valóra válik az álma – fejtette ki a püspöki helynök, aki mindenkinek áldott 

karácsonyt kívánva. 

 

Ismeretlen jótevő – újabb jótékonysági programot valósítottak meg a 

rózsahölgyek 
2024. december 15. – Kárpátalja.ma 

A Kárpátaljai Rózsahölgyek Társasága megalakulása óta szívén viseli a hátrányos helyzetű, 

nehéz körülmények között élő családok, gyerekek sorsát, ezért több rendezvényt az említett 

célszemélyek megsegítésére szervezett meg. Az egyik ilyen programjuk az Ismeretlen jótevő 

nevet viselő akció, melynek során nehéz sorsú gyermekek téli ruhatárát újítják fel. Ebben az 
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évben hat gyermek kapott teljesen új téli ruházatot: nadrág, pulóver, téli dzseki, cipő, sapka, 

sál. Mező Dianna, a szervezet elnöke elmondta, nagyon nagy segítséget jelent ez a családok 

számára, hiszen sok esetben még egy-egy ruhadarab beszerzése is nagy terhet jelenthet a 

családi kasszának. 

 

Kárpátalja a háború árnyékában 
2024. december 14. – Magyar Hírlap 

Simon Ritával, a Kárpáti Igaz Szó újságírójával beszélgettünk a kárpátaljai helyzetről, hogy 

milyen is az élet ott, mióta kitört az orosz–ukrán háború. – Milyenné vált a helyzet Kárpátalján, 

mióta kitört a háború? – Nehéz ezt néhány mondatban megfogalmazni, hiszen annyi minden 

változott Kárpátalján a háború kirobbanása óta. Talán a bizonytalanság, a gondterheltség és a 

küszködés mellett az jellemzi a legjobban a helyzetet, hogy semmi sem lesz már ugyanolyan, 

mint a háború előtt volt. A háború végérvényesen megváltoztatta Kárpátalját is. Ha az a több 

ezer (pontos adataink nincsenek) magyar, aki innen elmenekült, vissza is tér (és igazából 

vannak néhányan, akik már visszajöttek) a háború végét követően, már akkor sem ugyanarra 

a Kárpátaljára jön vissza, amit majdnem három évvel ezelőtt itthagyott… A megye 

lakosságának etnikai összetétel jócskán megváltozott… Miroszlav Bileckij, a megye vezetője 

úgy nyilatkozott pár hete, hogy Kárpátaljáról nagyjából 300 ezer helyi lakos távozott, de 

helyettük érkezett ide 350 ezer menekült a frontközeli vagy a harci övezetekből. 

  

Elektronikus sajtó 
 

 

Kárpát-medence 
2024. december 15. – M1 

 

A helyi magyar közösség összekovácsolásáért dolgozik az ajnácskői Mikó 

Alexandra 

 

Rimaszombattól délnyugatra, a Gortva-patak vulkáni kúpokkal körülvett völgyében fekszik 

Ajnácskő, amely minden bizonnyal a Kárpát-medence egyik legfestőibb falva. Büszkesége a falu 

közepén magasodó sziklaszirt. A helyi magyar közösség jóvoltából készülhetett el Szent István 

király ember nagyságú szobra. A Csemadok Helyi Alapszervezetének elnöke Mikó Alexandra - 

aki már kiskorában a közösség összekovácsolását tűzte ki céljául - olyan tevékeny, tettrekész 

fiatalokat gyűjtött maga köré, akikkel együtt dolgoznak a település magyarságáért. Eddigi 

tevékenységéért Alexandra nemrég a Csemadok Országos Elnökségének elismerésében 

részesült. 

 

 

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

https://www.magyarhirlap.hu/kulfold/20241214-herszon-az-ahol-valami-egeszen-szurrealis-a-helyzet
https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence
https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence
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Délvidéki betlehemi játékok 

 

Délvidéken is nagy hagyománya van a karácsonyhoz kötődő magyar népi szokásoknak, mint 

amilyen a betlehemezés is. Az Óbecsén élő Pécsi családban fontos szerep jut a betlehemi 

játékoknak. Régen nem volt ilyen intézményekben való fellépés, hanem csak kizárólag házról 

házra, illetve az éjféli misén plébánossal közösen megegyeztünk és akkor elő tudtuk adni az 

éjféli mise keretén belül, de nekem személyesen az volt a tapasztalatom, hogy hihetetlen 

mekkora sikerélményt, örömérzetet adott, amit akkoriban talán az életem egyik legboldogabb 

pillanatának véltem, meg vélem még most is annak vélem és mikor én családot alapítottam, 

akkor volt egy ilyen titkos álmom, vágyam, hogy majd valamikor én az én gyerekeimmel ezt a 

hagyományt tovább vinni. 

 

„Kelj fel és járj!“– Lóczy Tibor a gömöri magyarság megmaradását szolgálja 

 

A sajógömöri Lóczy Tibor küldetése a gömöri magyarság megmaradását szolgálja. Tanító 

családban nevelkedett, szüleitől örökölte a könyvek szeretetét, ami a mai napig is óriási 

hatással van rá. Magyar-történelem szakos tanár szeretett volna lenni, de miután nem került 

be az egyetemre, előbb Rimaszombatban dolgozott, majd vállakozó lett, de mindemellett zenélt 

és aktív sportéletet is élt. 

 

Játékokból szőtt álom: Mészáros B. Varga Emese játéktervezőként lelt 

boldogulásra szülőföldjén 

A játék olyan eszköz, amely örömforrásként szolgál a gyermekeknek, és észrevétlenül indítja el 

őket a tanulás, fejlődés útján. Ezeket az apró, színes, fából készült játékszereket azzal a 

szándékkal álmodta meg a Dél-Bácskában élő Mészáros B. Varga Emese, hogy igazi 

mesevilágok épüljenek belőlük. Bár Emese építészmérnöknek tanult, mégis úgy határozott, 

hogy felhagy eredeti szakmájával, és olyan életutat választ magának, amivel örömöt 

csempészhet a felnövekvő generáció mindennapjaiba. Épületek helyett fejlesztő hatású 

fajátékok tervezésébe fogott.   


